

CONSELL DE LA ZONA 07 (Escorxador; Instituts-St. Ignasi; i entorns)

Sessió plenària realitzada el 5 de novembre de 2019, al Local Social d'Instituts-St. Ignasi.

Persones i entitats inscrites a la reunió:

Entitats:

AVV Instituts-Sant Ignasi; AVV. Escorxador-Templers; Associació de Volei-Fistball; Institut Joan Oró; Institut Gili i Gaya; Associació de Comerciants; Arrels St. Ignasi; UGT Lleida; Grup Municipal PSC; Grup Municipal Ciutadans; Patronat del Corpus; Assoc. Cultural Garrigues; Assoc. Solidaritat i Cooperació a Lleida; Assoc. Catalana per al Desenvolupament i la Cooperació; i Serveis Socials.

Persones:

Laia Morros; Òscar Ramos; Óscar Sánchez; Ramon Vicens; Miquel Barniol; Marisa Arias; Alexandra Ruiz; Susana Besagonill; Francisco Flores; Toni Molet; Maria del Mar Pérez; Marc Cartanyà; Enric Figueres; Ventura Flotats; Alejandro Dibasson; Rosa Camell; Pepita Pla; Òscar Costa; Ramon Moreno; Xavier Pelegrí; Jackson Quiñonez; Francesc Romero; Consol Ordeu; M. Pau Palacín; Imma Romero; Meritxell Feliu; i Estefania Revés.

Per l'administració municipal:

La regidora de Zona i presidenta del CdZ07, Elena Ferre; la Tècnica de Participació, Esther Marcos; i el coordinador tècnic dels Consells de Zona, Francesc Mòdol.

La regidora de zona, Elena Ferre, dóna la benvinguda als assistents, fa un repàs a diferents qüestions de la gestió municipal, entre les quals fa esment a l'execució dels projectes més votats als pressupostos Participatius¹ de 2017 i 2018, i, a continuació, contextualitza la reformulació que es vol fer dels Consells "atès que no han acabat de funcionar com a eina participativa"² durant els mandats municipals anteriors. Ferre explica que no hi ha suficient personal tècnic per a convocar els Consells amb la freqüència que es voldria, raó per la qual, de moment, es mantindrà una cadència de 6 mesos entre convocatòria i convocatòria de plenari.

Quant a la voluntat que els Consells esdevinguin "participativament més efectius", la regidora Ferre fa esment a la necessitat que la Paeria incorpori tècnics i facilitadors que permetin vehicular amb major agilitat les peticions de la ciutadania, garantint-ne un seguiment adequat i un retorn satisfactori.

Referent a les dinàmiques internes d'un Consell, Ferre referma la necessitat de ser operatius i d'optimitzar el temps de voluntariat de les persones participants, raó per la qual avança que "anem cap a un model en què qui determinarà la idoneïtat dels continguts a tractar serà la gent dels propis consells, i no els tècnics i polítics municipals".

¹ Projectes més votats a la zona 07: Plantada d'arbres a l'Av. Madrid (2017) i millora de l'accessibilitat en bici als instituts (2018).

² Es fa crítica: que els Consells hagin estat utilitzats com un espai de propaganda política; la poca continuïtat en la convocatòria de les reunions; i la manca de concreció i seguiment de les qüestions plantejades a les reunions.

Relatiu a com es vol que funcionin els Consells³, la regidora de Participació afirma que aquests no han de ser una instrument de resposta a peticions particulars, ans el contrari, han de servir per a canalitzar les aspiracions col·lectives... “Han de ser una eina de governança i no pas una bústia de demandes”.

La regidora de Participació, finalitza la seva exposició explicant com el reglament de règim intern⁴ preveu dinamitzar i donar continuïtat a l'activitat del Consell entre una assemblea plenària i la següent.

En referència a quins són els canals que la ciutadania –a títol individual- té al seu abast per a fer arribar les seves propostes a la Paeria, i rebre resposta, Ferre recorda que en hi ha de prou efectives com: el 010; el 973700300; la Bústia Ciutadana; el Registre Municipal; l'aplicatiu APPUNTA; l'Oficina Municipal d'Atenció Ciutadana; el servei d'atenció personal als Centres Cívics... Eines que tot i no ser prou conegudes, poden ser de gran utilitat a l'hora de gestionar queixes i trobar solucions a problemes concrets de veïns i veïnes.

Acte seguit, previ el procediment⁵ preceptiu d'informació i d'atenció dels aclariments⁶ demanats per les persones assistents a la reunió, la regidora de zona, dóna per constituït el Consell de la Zona 07 per al mandat municipal 2019-2023; posa a votació el reglament de règim intern del Consell, el qual és aprovat; confirma que temporalment el tècnic encarregat de fer les tasques de secretaria i de dinamització del Consell serà en Cesc Mòdol; i declara obert el torn formal de preguntes i/o propostes:

Marc Cartanyà, veí de Lluís Companys. Reflexiona sobre l'oportunitat de veure des d'una nova perspectiva l'ordenació i/o regulació de la mobilitat de la zona de l'entorn de l'Escorxador, en aquest darrer sentit interroga: “cal que circulin tants cotxes per davant de l'escorxador, a Lluís Companys?”; Cartanyà es mostra partidari d'un canvi de paradigma medi ambiental⁷ que comporti pensar molt més en els vianants (nens, joves i gent gran, sobretot), per la qual cosa suggereix fer voreres més amples i/o que s'estudii la possibilitat d'implementar una “Super-illa” en aquell espai de la ciutat. En referència a l'anterior proposta, Cartanyà afegeix que la mateixa també serviria per a dinamitzar el comerç del barri de l'Escorxador, cosa que al seu entendre és molt necessari.

En la mesura que és voluntat del govern municipal impulsar el transport públic i la mobilitat sostenible, la regidora Ferre respon que valora molt positivament l'aportació anterior i encoratja en Marc Cartanyà perquè impulsi una comissió temàtica del Consell

³ S'explica com inscriure's al Consell; temes d'interès que poden tractar-s'hi; procediment i quòrum de les convocatòries, etcètera.

⁴ Com funcionarà la Comissió Permanent de Coordinació; qui la integrarà; el procediment de presa de decisions, etcètera.

⁵ En referència al procediment que el Reglament de Participació estipula per a la constitució del Consells Territorials.

⁶ Aclariments i dubtes relacionats amb el funcionament del Consell i de les seves comissions de treball. Davant del posicionament escèptic d'algunes persones participants (sobre la viabilitat del projecte de Consell), en hi ha altres que entenen que el Consell ofereix la possibilitat de poder trobar consensos sobre aquells temes d'interès general de persones i associacions de la zona 09. Es posa com a exemple a seguir, les dinàmiques de treball que es desenvolupen als districtes de zona de Barcelona.

⁷ Menys vehicles, menys sorolls, menys fums, més espais de convivència i de zona verda... és a dir: més qualitat de vida per a la ciutadania.

que treballi propostes de millora en matèria de mobilitat i medi ambient, que, entre les qüestions a desenvolupar, hi hauria fer el seguiment de les actuacions relacionades amb la implantació del sentit únic a carrers de la zona entre el carrer de l'Acadèmia i l'Escorxador; i, si calgués introduir canvis al model actual, preveure com generar l'espai participatiu per a l'estudi, la informació i la presa de decisions consensuades entre tots els agents implicats: tècnics, polítics, i veïnals.

Miquel Barniol, Associació de Volei-Fistball i veí del carrer Joana Raspall. Denuncia que la regulació semafòrica a la rotonda de "Cos Gayón" no dóna prou marge de temps perquè la gent gran pugui creuar còmodament el pas de vianants d'Av. de Madrid, ja que els cotxes hi queden aturats a sobre i obstrueixen el pas. Barniol proposa com alternativa temporitzar diferent els semàfors i/o desplaçar uns metres més –cap a l'Av. de Madrid- el pas de zebra.

Álex Ruiz, AVV Instituts-St. Ignasi. Relatiu a la demanda d'una solució per a la millora de la mobilitat de les persones en el pas de vianants que hi ha entre la rotonda de "Cos Gayón" i l'Av. de Madrid, Ruiz informa que l'AVV que ell representa va fer gestions amb la Paeria, durant el darrer mandat municipal, però que malgrat que es va provar una temporització diferent del semàfor el problema va continuar sense resoldre's.

Susana Besagonill, AVV Instituts-St. Ignasi. Proposa que s'estudii si la introducció de canvis en la direccionalitat del carrer Isaac Albéniz podria ajudar a la millora de la mobilitat de les persones en el pas de vianants que hi ha entre la rotonda de "Cos Gayón" i l'Av. de Madrid.

Miquel Barniol, Associació de Volei-Fistball i veí del carrer Joana Raspall. Explica que de manera informal va demanar -a qui va ser regidor d'urbanisme durant el darrer mandat municipal- la reubicació dels quatre contenidors de deixalles que hi ha davant del Local Social (cap a l'altre costat de carrer) i que la seva petició no ha estat atesa.

Quant a la temàtica de la neteja i la ubicació dels contenidors de la recollida de residus de tot Lleida, la regidora Ferre constata l'existència d'un "problema d'arrel" en la gestió que està fent l'empresa que en té la concessió, raó per la qual es revisarà el contracte vigent. No obstant això, la regidora de zona es compromet a fer arribar aquesta queixa a l'àmbit municipal de Sostenibilitat i Medi Ambient.

Marisa Arias, AVV Escorxador-Templers. Denuncia: 1. l'existència de problemes de seguretat a la via pública⁸ i demana que es millori l'enllumenat en determinats "punts negres", com seria el cas del Passatge de Santa Anna, on diu "que hi passen coses"; i 2. la insuficiència de servei d'autobusos des del barri fins a llocs estratègics de la ciutat com,

⁸ Afirmar que hi ha manca de coordinació entre Guàrdia Urbana i Mossos d'Esquadra; que troba a faltar vigilància a les places i principals espais públics de la zona; que és força habitual el trencament i/o robatori de vehicles; que hi ha punts en què la velocitat dels vehicles és massa alta; i que bicis i patinets circulen fora d'on els pertoca.

per exemple, l'hospital Arnau de Vilanova. Quant a la lluita contra l'incivisme, Arias es referma en la importància de fer-hi front des d'una estratègia de treball en valors.

En referència a la preocupació existent vers la mobilitat a diferents indrets de la zona 07, la regidora Ferre afirma que seria d'utilitat la creació d'una comissió temàtica del Consell dedicada a aprofundir sobre aquesta problemàtica. Tanmateix, Ferre diu que informarà de les queixes existents al regidor de l'àmbit de mobilitat, Joan R. Castro.

Susana Besagonill, AVV Instituts-St. Ignasi. Demana informació sobre la titularitat dels espais de la Plaça d'Utxesa, i en concret d'aquells més pròxims a la Residència del Parc del Segre. Respecte a la plaça esmentada, Besagonill reivindica la seva millora paisatgística i funcional (la superfície i el ferm, arbres, plantes, bancs, mobiliari urbà divers, donar continuïtat a un "passatge mig cobert" que hi ha...) en la mesura que considera que està infrautilitzada i que hauria de funcionar com un pol de dinamització social, cultural, i econòmic d'aquell entorn⁹. Quant a l'estat de la dita plaça, la representant de l' AVV Instituts-St. Ignasi denuncia que quan plou s'hi fan tolls i que hi ha queixes per filtracions d'aigua al pàrquing de sota.

Respecte la proposta anterior, la regidora de zona aconsella que es faci un treball en comissió per a elaborar les línies generals d'un projecte de millora i dinamització de la plaça d'Utxesa.

Marc Cartanyà, veí de Lluís Companys. Constata: 1. que el complex de l'Escorxador no té ben senyalitzats els espais i serveis lúdics i culturals que acull (Cafè del Teatre; Teatre de l'Escorxador; Aula de Teatre...), la qual cosa és un inconvenient, sobretot per a les persones usuàries que venen de fora; i 2. que al seu entendre, l'escultura "l'ametlla" no hauria d'estar ubicada al bell mig d'una plaça¹⁰ els usos de la qual són el joc d'infants i el lleure de gossos.

Paco Flores, AVV Escorxador-Templers. Quant a la metodologia de treball de l'AVV que representa, fa palesa l'existència d'una col·laboració estratègica amb l'altra AVV de la zona, la d'Instituts-St. Ignasi, amb la finalitat de preveure la solució de problemes compartits relatius a: mobilitat¹¹; neteja i recollida d'escombraries; llum; seguretat; i aspectes socials.

En referència a una relació de queixes veïnals que ja han fet arribar a l'ajuntament, i que estan pendents de resolució, Flores fa esment específic a: 1. la necessitat de reordenar l'espai del Passatge de Santa Anna; 2. la regulació de l'aparcament a les places de l'Escorxador i de Castella; 3. l'afectació del canvi de sentit d'alguns carrers en el servei de bus i la recollida d'escombraries; 4. la implementació de vigilància mitjançant càmera i patrulla operativa de zona (Agents Cívics / Guàrdia Urbana); 5. la conveniència que rebin

⁹ En referència que fos un lloc on fer activitats a l'aire lliure.

¹⁰ Proposa ubicar l'escultura "l'ametlla" -d'en Benet Rosell- en un altre lloc que no sigui la plaça de l'Escorxador.

¹¹ Definició del sentit de carrers; rutes de bus; passos de vianants; la velocitat del trànsit rodat; places d'aparcament; carrils bici...

informació de com s'està gestionant la presència de Menors No Acompanyats, i la gestió de pisos socials, entre altres afers relacionats amb la intervenció de Serveis Socials a la zona; 6. com s'ha fet el càlcul de la intensitat lumínica de determinats carrers i places; i 7. la reiteració de comportaments incívics al carrer Templers.

Flores clou la seva intervenció reclamant una major informació de les previsions d'urbanisme a la zona; qüestionant que el complex de l'Escorxador no tingui un gestor únic que coordini tots els aspectes relacionats amb el manteniment dels espais dels diferents operadors que hi són presents; reivindicant que sigui garantida l'atenció presencial amb la regidora de zona; i, finalment, manifestant el seu interès per conèixer quin és el model de ciutat que vol impulsar el nou govern municipal, i com pensen fer-lo efectiu.

La regidora Ferre, aclareix que el conjunt de les peticions de l'AVV Escorxador-Templers ja es van derivar en el seu moment a les instàncies municipals competents.

Toni Molet, veí. Demana que hom prioritzi la reparació dels espais i elements urbans que s'han fet malbé, i ho justifica argumentant que no té sentit fer coses noves si no hi ha capacitat i recursos per a garantir-ne el manteniment.

La regidora Ferre, informa que s'està consensuant el redactat d'una nova ordenança de civisme, que sensibilitzi i motivi la gent a ser més respectuosa amb els espais i mobiliari de la comunitat.

Susana Besagonill, AVV Instituts-St. Ignasi. Justifica la necessitat que existeixi un espai alternatiu per a la gent gran, atès que el nou perfil de persones pensionistes i jubilades ha canviat i demanda altres activitats lúdiques i/o culturals més enllà de jugar a la botifarra o a la petanca.

La regidora Elena Ferre informa que -des de Serveis Socials- s'està duent a terme un estudi demogràfic que permetrà esbrinar quines són les noves activitats que la gent gran desitjaria poder fer a les llars de jubilats municipals.

Ramon Vicens, Veí Escorxador. Demana aclariments sobre quin procediment de coordinació hi haurà entre les AA.VV i la resta d'agents socials del Consell de Zona i de les seves comissions, ja que tem que puguin produir-se interferències en el treball temàtic entre uns i altres.

Referent als usos ciutadans d'espais com són les places de l'Escorxador i del Parxís, es queixa que les persones usuàries d'aquells llocs estan exposades a rebre pilotades dels menors que hi juguen, i que a la gespa s'hi troba excrements de gos, per tot arreu.

En matèria de seguretat a la via pública, Vicens palesa l'existència de molts punts problemàtics, entre els quals fa esment especial que al carrer Lluís Companys -i llocs de l'entorn- hi ha una altíssima mobilitat d'escolars, per tant, molt risc d'accidents; en conseqüència, proposa la construcció d'un pas elevat que redueixi la velocitat dels cotxes a la confluència de l'esmentat carrer amb Roca Labrador.

Paco Flores, AVV Escorxador-Templers. Critica la manera com s'han gestionat les reivindicacions de la seva AVV, des de 2016, any en què –segons ell- es va incorporar a la junta directiva. Flores reivindica que es revisin els protocols de derivació i retorn de les propostes de les entitats veïnals a la Paeria.

Referent a l'existència de plataformes veïnals de caràcter no-formal, posa en dubte la seva capacitat de representació, i opina que ni aquestes ni les AVV formals haurien d'estar instrumentalitzades políticament per ningú.

La regidora de participació afirma que els Consells de Zona han de ser un espai obert a la interacció d'entitats i persones de tota mena, amb l'única premissa que han de postular les seves idees des de principis democràtics.

Acabat el torn d'intervencions i sense cap altre tema a tractar, la regidora de zona agraeix als presents la seva assistència i dóna per finalitzat el plenari.

Francesc Mòdol. Coordinació Tècnica dels Consells de Zona.
Lleida, 5 de novembre de 2019.

CONSELL DE LA ZONA 07 (Instituts-Sant Ignasi; Escorxador; i entorns)

Plenari extraordinari realitzat el 3 de juny de 2020, per vídeo conferència, a causa de la pandèmia del COVID19.

Inscripció telemàtica prèvia realitzada per:

Francesc Xavier Pelegrí; Ramon Vicens; Francisco Flores; Estefania Revés; Alejandro Dibasson; Teresa Nogués; Ramon Victor Moreno; Josep Pons; Ramon Llanes; M. Àngels Andreu; Oscar Ramos; Enric Figueres; Mari Carmen Guerra; Miquel Barniol; Pilar Ribes; Victoriano Romero; Aureli Amor; Laia Morros; Jackson Quiñonez; Ángeles Ribes; Francesc Mòdol; i Elena Ferre.

La regidora de zona i de Participació, Elena Ferre, inicia la sessió plenari del Consell de la zona 07 i dóna la benvinguda a les persones en xarxa. A continuació, presenta la nova imatge corporativa dels Consells de Zona de Lleida i passa a explicar l'informe/valoració de l'estat de la ciutat arran de la crisi del Coronavirus.

Finalitzada l'exposició dels tres primers punts de l'ordre del dia, es procedeix a donar resposta a les preguntes¹ que Alejandro Dibasson; Ramon Llanes; M. Àngels Andreu; Francisco Flores; Oscar Ramos; i Victoriano Romero havien realitzat, via Internet, en el moment d'omplir el formulari d'inscripció al Plenari del Consell; i, a posteriori, a les que altres persones participants han anat escrivint -en directe- al xat de la vídeo conferència.

Acabat el torn de preguntes, la regidora de zona agraeix l'assistència en xarxa i dóna per closa la reunió.

Francesc Mòdol, coordinació tècnica dels Consells de Zona o Barri.
Lleida, 3 de juny de 2020

¹ Alejandro Dibasson: "Portem molt de temps reclamant mesures per disminuir la velocitat de circulació dels vehicles al carrer de l'Acadèmia en tot el seu recorregut. Per què encara no s'ha desenvolupat el projecte d'arranjament de la falda del Turó de Gardeny davant de la Plaça de l'exèrcit (fer camins per passejar de forma segura). Caldria ampliar la zona de vianants d'Alcalde Costa, entre República del Paraguai i la Pl. de l'Exèrcit.

Ramon Llanes: "(...) felicito la iniciativa de tenir més espais per a les persones els caps de setmana però penso que hem de ser més ambiciosos encara; una mesura relativament senzilla seria convertir en zona 30 tots els carrers no principals del barri. Així podem aconseguir pacificar el trànsit de la zona. Caldria que estigués ben senyalitzat i amb la possibilitat que les bicis puguin anar per la calçada en aquests carrers. Hi ha alguna previsió per fer això? hi ha pensat algun altre carril bici (per exemple, continuar tot el c/Lluís Companys?"

M.Àngels Andreu: "Seria viable que el menors de 14 anys poguessin sortir fins les 20.30h, enlloc de les 19.00h. la franja de 12.00 a 19.00h a Lleida és molt calorosa."

Francisco Flores: mejorar la movilidad, se producen colas en el entorno de Plus, Mercadona, àrea de Guissona (las aceras son estrechas) "se tiene previsto ampliar las mismas de forma provisional?"

Oscar Ramos: recorda que "(...) les Associacions veïnals de la zona tenim entregat un pla de treball a l'Ajuntament per dinamitzar veïnal i comercialment el Barri (...) Atenent l'esmentat pla de treball (...) en quina fase, posició o estat es troba actualment dins de la dinàmica de treball de l'Ajuntament? Quan podem començar a treballar-lo i engegar les accions més urgents necessàries pel Barri? Tenint en compte l'existència d'aquest Consell i de la Regidora de Barri, tenim el compromís ferm de dur endavant i fiscalitzar les propostes consensuades i necessàries pel Barri?"

Victoriano Romero: "como está (...) la solución del *Passatge de Santa Anna* y los solares a que da acceso? El lugar lleva en estado de abandono demasiado tiempo y sin cumplir la normativa de solares urbanos".

CONSELL DE LA ZONA 07 (Instituts-St. Ignasi; Escorxador; i entorns)

Plenari celebrat el 22 de desembre de 2021, al Local Social Templers-Escorxador.

Assisteixen a la reunió:

Entitats, Plataformes i Grups:

Grup Municipal PSC; Associació de Veïns Templers – Escorxador; Associació de Veïns Instituts - St. Ignasi; Plataforma no al sentit únic; i Grup Municipal Comú Lleida.

Persones:

Jackson Quiñonez; Francisco Flores; Miquel Barniol; Xavier Pelegrí; Victor Sanvisen; Jordi de la Fuente; Amat Mir; Jesús Merino; Elena Ferre; i Monica de la Fuente.

Per l'administració municipal:

El regidor de zona i president del CdZ07, Joan Ramon Castro; la regidora de Participació i presidenta del CdZ07, Marta Gispert; i de la Secretaria Tècnica dels Consell de Zona: Francesc Mòdol i Glòria Vicens.

S'inicia la sessió plenària del Consell amb la salutació del regidor Joan Ramon Castro que, arran dels canvis al govern municipal, s'incorpora com a nou regidor de la zona 07; i també, per la mateixa circumstància, de la nova regidora de participació, Marta Gispert.

Joan Ramon Castro abans d'iniciar el repàs de la relació de projectes que s'estan fent o que es preveuen de fer a curt termini, anuncia la convocatòria extraordinària de Consell per a la presentació del l'estudi del pla de mobilitat, que previsiblement es farà la tercera setmana de gener.

En desenvolupament del segon punt de l'ordre del dia, el regidor de zona exposa el seu pla de treball per a la zona i, entre altres coses, fa esment: 1- al canvi provisional dels contenidors a la zona d'Alcalde Costa, com a conseqüència de la bastida que s'està utilitzant per a la construcció de la residència; 2- a les actuacions del Pla de Millora de l'Espai Públic; i 3- al projecte d'usos del passatge de Sant Anna.

Torn general de preguntes i/o propostes:

Victor Sanvisen, Plataforma no al sentit únic. Es queixa que arran de les obres de la residència que està en construcció al c/Acadèmia amb c/ República Paraguai els veïns estan exposats a patir algun accident, per manca de visibilitat a la via pública; i opina que el passatge de Santa Anna (o de Sant Anastasi) s'hauria de convertir en un espai per a vianants i on s'hi podria construir una piscina.

Xavier Pelegrí, veí. Diu que a la zona d'intersecció entre els carrers Acadèmia i República del Paraguai s'hi aparca, i que això, especialment durant els caps de setmana, resulta perillós, atès que es tracta d'un indret on hi ha poca visibilitat. Demana que es prenguin mesures de control.

Miquel Barniol, Associació Veïns Instituts-St. Ignasi. Reivindica millorar la capil·laritat entre la zona del carrer Alcalde Costa i el Turó de Gardeny; entre les accions a fer en aquest sentit, es mostra partidari de negociar l'ús comunitari del solar que hi ha a la part final d'Alcalde Costa, per la banda de la plaça de l'Exèrcit.

En general, Barniol considera molt important potenciar punts estratègics d'aquell barri, per a donar més vida a la zona.

Elena Ferre, grup municipal Comú de Lleida. Demana que es tingui en compte un pla de treball elaborat durant el període 2021, en què es recollien diferents propostes en relació als futurs usos del Passatge de Santa Anna; a la mobilitat en general; i a promocionar la cultura i l'activitat econòmica dels barris de la zona 07. Ferre demana que es faci participar la gent per a saber què vol.

Jordi de la Fuente, Plataforma no al sentit únic. Es queixa que es van fer les coses sense haver consensuat prou amb els veïns; i afirma de l'existència d'un informe municipal de mobilitat desaconsellant l'opció que s'ha acabat duent a terme, i sol·licita a la Paeria poder-lo consultar. Quant a altres qüestions, demana: 1- ubicar més contenidors al número 11 de carrer Lluís Companys, i a la cantonada entre els carrers Acadèmia i Manuel de Palacios; 2- incrementar el servei de bus fent passar més línies per aquella zona; i 3- que es controli l'activitat dels camions que fan càrrega i descàrrega de nit, al Mercadona.

Paco Flores, Associació Veïns Templers-Escorxador. En relació a l'informe municipal a que s'ha fet referència en una intervenció anterior, el representant veïnal de Templers-Escorxador puntualitza que l'esmentat informe plantejava dues possibles solucions sobre quin havia de ser el sentit de la circulació de vehicles, una de les quals es va acceptar i l'altra es va descartar. Respecte l'històric de les necessitats de la zona, Flores veu adient fer un recopilatori d'informes i de les aportacions que hi ha documentades i fa una crida perquè veïnes i veïns facin treball en equip per a fer possible que aquestes es vagin materialitzant.

Jesús Àger, Plataforma no al sentit únic. Opina sobre la qualitat de la mobilitat a diferents carrers de la zona; denuncia manca d'il·luminació a la zona del carrer Juli Cesar i de la plaça de Castella; i pregunta per un estudi, que segons ell es va fer, preveient la construcció d'una rotonda a la zona de la plaça dels Pagesos, a la confluència del Passeig de Ronda amb el carrer Lluís Companys.

Monica de la Fuente, veïna. Manifesta el seu desacord amb els canvis de sentit de circulació que es van fer, i afirma que com a conseqüència dels mateixos hi ha acumulació de vehicles (en circulació i estacionats en doble filera), especialment a partir de les 17.00h. Sobre què fer al passatge de Santa Anna, afirma que allò que el barri necessita no és un pàrquing, sinó equipaments tals com una piscina coberta, un gimnàs, o una llar per a la gent gran. De la Fuente finalitza la seua intervenció demanant que abans de fer cap canvi s'activin accions informatives i/o participatives dissenyades perquè tothom s'assabenti d'allò que es proposa de fer.

Finalitzades les intervencions de les persones participants a la reunió, el regidor de zona, **Joan Ramon Castro**, respon: 1- que a la cruïlla entre els carrers Acadèmia i Paraguai solament hi pot aparcar, mentre durin les obres que s'hi estan fent, l'empresa constructora, de dilluns a divendres; 2- que caldrà anar recollint idees de tothom en relació als usos a què es volen destinar els espais del passatge de Santa Anna, però sempre des del criteri que les coses a fer han de respondre a criteris de sostenibilitat i d'utilitat social; 3- que s'ha volgut negociar amb la propietat del solar d'Alcalde Costa, però que no ha estat possible arribar a cap acord per a destinar aquella finca a usos comunitaris, raó per la qual la Paeria no pot fer una altra cosa que exigir els propietaris que compleixin les seues obligacions quan el manteniment endreçat, net i salubre de l'espai; 4- que s'estan atenent les demandes que han anat cursant els diferents Consells Escolars de la zona; 5- que hi ha previst de fer un carril bici que connecti amb el que arriba fins el recinte del Camp Escolar; 6- que es tindrà en compte la petició de col·locar més contenidors als llocs en els que s'ha demanat de fer-ho; 7- que està en estudi com ampliar el servei d'autobusos a tota la ciutat; 8- que Mercadona solament té permís de nit, per a la càrrega

i descàrrega de vehicles de gran tonatge; 9- que de moment no es preveu la possibilitat de fer inversions importants en l'àmbit de la neteja, atès que el contracte amb llnet no finalitza fins d'aquí a dos anys; i 10- que, a efectes de mobilitat amb automòbil, cal no oblidar l'existència d'un pàrquing de 192 places, a l'edifici Eurofòrum.

Finalment, el regidor Castro confirma que es tindran en compte les propostes elaborades d'abans que ell fos nomenat regidor de la zona 07 i considera que algunes d'elles podran fer-se amb finançament dels fons europeus *Next Generation*. Quant a molts dels temes de mobilitat que s'han anat comentant durant el Plenari, el regidor diu que s'explicaran detalladament en la reunió extraordinària de Consell que es convocarà en poques setmanes, no obstant això, vol corroborar el que ha dit anteriorment el Sr. Flores, en el sentit que l'informe tècnic a partir del qual l'ajuntament va decidir l'actual model de circulació dels carrers d'aquella zona proposava dues possibles opcions i que d'entre elles la Paeria va triar la que va considerar que era millor. Quant a la resta de peticions i/o denúncies a què s'ha fet esment durant la reunió, Castro adquireix el compromís de derivar-les als serveis municipals pertinents, perquè se n'ocupin.

Sense cap altre tema a tractar en el dia d'avui, es dona per finalitzada la sessió plenària del Consell.

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona
Glòria Vicens / Francesc Mòdol

Lleida, 22 de desembre de 2021

CONSELL EXTRAORDINARI DE LA ZONA 07 (Instituts-St. Ignasi; Escorxador; i entorns)

Sessió extraordinària realitzada el 18 de gener de 2022, al Local Social Templers-Escorxador

Assisteixen a la reunió:

Entitats, Plataformes i Grups:

Plataforma No al sentit únic; Col·legi Santa Anna; Associació "Watani para la Libertad y la Justicia"; AV Templers-Escorxador; Grup Municipal PSC; Grup Municipal Comú de Lleida; AV Escorxador; i AV Instituts-St. Ignasi.

Persones:

Melcior Marco; Victor Sanvisen; Jordi de la Fuente; Francesc Bolaños; Alex Moreno; Amat Mir; Mònica de la Fuente; Jackson Quiñónez; Elena Ferre; Jesus Àger; Mourad El Boudouhi; Albert Sales; Carmen Guerra; Pilar Ribes; Xavier Pelegrí; Victoriano Romero; Miquel Barniol; Ma Luisa Arias; Andrés Agustín; Antonio Torres; Antonio Ferre; Begoña Álvarez; Montse Milla; Eduard Reig; i David Soler.

Per l'administració municipal:

El regidor de zona CdZ07, Joan Ramon Castro; la regidora de Participació, Marta Gispert; i de part de la Secretaria Tècnica dels Consell de Zona: Glòria Vicens, Francesc Mòdol, i Sogues Sendra.

S'inicia la sessió plenària del Consell amb la salutació de la regidora Marta Gispert qui dona la benvinguda a les persones assistents.

Seguidament, Joan Ramon Castro, qui participa telemàticament, exposa els motius de la reunió i cedeix la paraula a en David Soler, representant de Doymo, l'empresa que ha estat encarregada de l'estudi de mobilitat de la zona de l'Escorxador i el seus entorn. Soler explica les opcions de mobilitat que han previst tenint en compte les opinions i comentaris que els han fet arribar els veïns.

Les opcions d'ordenació del sentit de la circulació que posen a debat són quatre:

- Alternativa 1: mantenir l'escenari actual.
- Alternativa 2: doble sentit als dos eixos dels carrers Acadèmia i Lluís Companys.
- Alternativa 3: canvis de sentit parcials en els carrers Templers i Unió, i complets a Manuel de Palacio.
- Alternativa 4: canvis de sentit complets als carrers Templers, Unió i Manuel de Palacio.

El representant de Doymo, afirma que els estudis que han realitzat permeten observar que les alternatives 3 i 4 milloren substancialment l'accessibilitat respecte a la situació anterior i que qualsevol de les quatre alternatives de millora obliga a semaforitzar la intersecció entre Manuel de Palacio, Acadèmia, i República del Paraguai. L'informe detalla paràmetres com els temps de demora, parada i viatge, la velocitat mitjana o la densitat en cotxe.

Abans d'iniciar el torn de preguntes i/o propostes, Joan Ramon Castro excusa l'assistència d'en Marc Cartanyà, veí del barri, i llegeix una carta que li ha fet arribar sobre com pensa que es pot millorar la mobilitat del barri; en concret, Cartanyà proposa convertir el c/Lluís companys i els seus voltants en una illa per als vianants.

Torn general de preguntes i/o propostes:

Victor Romero, Jordi de la Fuente, Victor Sanvisen, Jesus Àger i Montse Milla comenten la possibilitat que es valori l'altra opció del sentit únic que es va proposar anteriorment.

Elena Ferre, Grup Municipal Comú de Lleida. Reivindica que la informació dels processos participatius arribi a tothom tenint en compte la bretxa digital existent. A més, Elena, fa incís que al c/Ramon Soldevila la vorera és molt estreta.

Victor Romero, veí. S'interessa per saber com quedarà el sentit de circulació a plaça Castella, c/Sangenís Bertran i c/Julio César, que segons la seva opinió, hauria de ser al revés del que és ara.

Jordi de la Fuente, Plataforma no al sentit únic. Es queixa que per a la realització d'aquest estudi no se'ls ha demanat l'opinió. Altrament, de la Fuente reivindica que una línia de bus travessi el barri oferint serveis a la gent de la zona que vulgui desplaçar-se a llocs com l'Hospital o el Centre d'Atenció Primària.

Jesus Àger, Plataforma no al sentit únic. Diu que hi ha carrers de la zona que no els veu incorporats a l'estudi de mobilitat.

Miquel Barniol, AV Instituts-St Ignasi. Reivindica voreres més amples a la zona entre els carrers Alcalde Costa i República del Paraguai.

Ma Luisa Arias, AV Templers-Escorxador. Ofereix la col·laboració de la seua Associació de Veïns per a tot allò relacionat amb la informació i la recollida de propostes relacionades amb l'estudi de la mobilitat de la zona 07.

Montse Milla, veïna. Afirmar que el semàfor de la punta del carrer Unió, cantonada amb Gran Passeig de Ronda, deixa pas als vehicles durant molt poc temps; i que, venint de la Zona Alta, s'ha de fer molta volta per accedir als carrers Sangenís Bertran i Juli Cesar.

Alex Moreno, veí. Vol saber com, el canvi de l'actual sentit de circulació, afectaria l'entrada al carrer Acadèmia; i, si l'ampliació de les voreres al carrer Unió podria comportar problemes per a la mobilitat de vehicles d'emergència (bombers, ambulàncies...), atès que es tracta d'un lloc complicat, on hi aparquen autobusos davant d'un hotel, i on també hi ha un supermercat on hi ha càrrega i descàrrega de camions de mercaderies.

Monica de la Fuente, veïna. Fa esment a la importància que la gent del barri s'assabenti de les convocatòries de Consell, a l'objecte que hi pugui assistir tothom que hi tingui interès.

En un altre ordre de coses, es queixa que a la zona de l'Escorxador hi ha manca d'aparcament i, en referència a millorar la mobilitat a peu, creu que Lluís Companys és un carrer que ja té voreres prou amples, raó per la qual considera que, per a vianalitzar, hi ha altres carrers més apropiats.

Escoltades les diferents propostes i suggeriments de les persones participants, el representant de Doymo, **David Soler**, dona resposta a diverses qüestions puntuals que han estat plantejades, i es compromet a recollir i analitzar les propostes que es vagin realitzant i a tenir-les en consideració abans de donar per tancat l'estudi que estan realitzant. Soler fa esment a la conveniència de realitzar més endavant una altra sessió de treball on anar consensuant les accions a emprendre.

Acabat el torn de preguntes i/o propostes, el regidor de zona, **Joan Ramon Castro**, informa que la presentació de l'estudi de la reunió d'avui és pujarà tant a la web de mobilitat com a la de Participació, i fa una invitació a participar en el procés d'estudi de la mobilitat de la zona 07, per a la qual cosa facilita el correu: mobilitat@paeria.cat, per tal de poder fer totes les consultes necessàries.

Sense cap altre tema a tractar en el dia d'avui, es dona per finalitzada la sessió plenària del Consell.

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona
Glòria Vicens / Francesc Mòdol

Lleida, 18 de gener de 2022

CONSELL EXTRAORDINARI DE LA ZONA 07 (Instituts-St. Ignasi; Escorxador; i entorns)

Sessió extraordinària realitzada el 13 de juny del 2022, Sala Jaume Magre

Assisteixen a la reunió:

Entitats, Plataformes i Grups:

Grup Municipal Comú de Lleida; Grup Municipal Socialista; Casa de Aragón; AV Instituts-St. Ignasi; AV Templers; Grup Municipal Ciutadans; "Asociación Watani para la Justicia y Libertad"; Tiberi de la Roser; Serveis Socials; i Comerciants.

Persones:

Elena Ferre; Sergi Talamonte; Gemma Domingo; Cristina Morón; Máximo Juan Blanco; Pepa Mallol; Imma Agustí; Marc Cartanyà; Jesús Monter; Paco Flores; Miquel Barniol; Albert Sales; Maria Belem Sarlo; Rosa Ma Casals; Oscar Fernández; Ma Luisa Arias; Noemí Fernández; Tomàs Nadal; Alejandro Dibasson; Susana Besagonill; Mourad El Boudhoui; Núria Trepal; Jordi de la Fuente; Roser Capdevila; Ruben Ibargueroitia; Josefa Pla; Assumpció Figueroa; Imma Espluga; Ramon Corbella; Mercè Alvares; Laura Martinez; Xavier Pelegrí; Estefania Revés; Monica Moldova; Remei Nuri; Lluís Vilaseca; Lidia Peiró; Pilar Ribes; Sheila; Pilar Ayet; i Cristian Riera.

Per l'administració municipal:

La regidora de Persones, comunitat i Agenda 2030, Marýama Sall; la regidora de Participació, Marta Gispert; i de l'Àrea de Participació, Cristina Saiz i Glòria Vicens.

S'inicia la sessió plenària del Consell amb la benvinguda de la regidora de Participació, Marta Gispert, i excusa el regidor de Mobilitat, Joan Ramon Castro, que per motius de salut no ha pogut assistir. Informa que se'ls ha citat amb temps i forma per tractar el tema del carrer Acadèmia 18, i que s'han penjat cartells per tota la zona, per tal que pugui arribar al màxim de veïns i veïnes.

Explica que és un projecte on creu que és imprescindible la participació del veïnat en el codisseny dels espais comunitaris, uns espais per a tothom, on es pugui fomentar la cooperació, la corresponsabilitat, el diàleg, i sobretot, la participació activa de les entitats de la zona.

A continuació, la regidora de persones, comunitat i agenda 2030, Marýama Sall, exposa el motiu de la reunió afirmant que fa uns mesos van sortir unes convocatòries de subvenció per a la rehabilitació d'edificis públics i que s'ha presentat per a l'edifici de les Josefines (ubicat al carrer Acadèmia 18), ja que sense la subvenció de l'administració pública, l'Ajuntament, no tindria els recursos per rehabilitar-ho. Anteriorment, hi havia un pla director, però no hi havia recursos per a tirar-ho endavant, i per això es va quedar aturat. Recalca que aquest projecte és una oportunitat.

Dona pas a **Cristian Riera**, Cap de servei instal·lacions i equipaments públics i energia. Explica les línies de subvencions del programa PIREP (Programa Rehabilitación Edificios Públicos), que és la línia de subvencions europea, i els beneficiaris són els municipis, diputacions, cabildos i consells comarcals. Diu que hi ha 600 milions d'euros a repartir entre tots els municipis d'Espanya, la línia 1 de 250 milions i la línia 2 de 350 milions. En la línia 1 l'ajuntament va presentar 2 projectes que s'han finalitzar abans del 30 de setembre del 2024 i la línia 2 abans del 31 de març del 2026, per tant, amb més marge, que és el cas del projecte que es tracta avui.

Riera explica les condicions del projecte de la línia 2 (la línia 1 no tenia condicions); han de ser projectes de més de 500.000 euros, els edificis han de tenir més de 1000 metres quadrats o el ràtio de construcció o rehabilitació ha de ser de 500 euros el metre quadrat (rati no molt elevat),

i s'havien de complir dues de les tres condicions. Diu que en els tres projectes presentats les compleixen. Explica que l'objectiu del PIREP és la renovació del parc d'edificis públics, la reducció mínim d'un 30% de l'energia primària no renovable, per tant, és una línia de rehabilitació en aspectes energètics, i que els residus fruit de la rehabilitació siguin en un 70% reciclables.

Diu que hi ha les subvencions del tipus A d'eficiència energètica (subvencionen el 100%), B,C, D, E (el 85%, sense superar el 50% del tipus A), IVA no inclòs, i el màxim a sol·licitar és 3 milions d'euros.

Els edificis han de ser de titularitat pública, amb un compromís mínim de vint anys d'ús públic i de data de construcció anterior al 2019.

Afirma que el total del projecte ascendeix de 5.600.000 euros IVA inclòs, sent el màxim de subvenció de 3 milions d'euros, per tant, si concedeixen la subvenció l'ajuntament haurà de posar la resta de diners del projecte.

Seguidament, fa una exposició gràfica del projecte i de la documentació que s'ha presentat a la convocatòria, i explica les exigències d'aquesta.

Destaca l'efecte hivernacle que es vol crear per l'estalvi energètic i diu que el projecte s'adapta al Pla Director creat anteriorment, i que en aquest cas concret, ho han fet en el pati interior que és l'espai que té més potencial.

Diu que espera que concedeixin aquesta subvenció en què hi ha molta feina feta al darrere, encara que únicament és un projecte per a poder presentar la sol·licitud de subvenció.

Tot seguit, Maryama Sall, dona la paraula a **Gemma Domingo**, Coordinadora responsable de Benestar Social. Explica els usos que estaven projectats al seu moment, com està en el present, i en quina direcció va en el futur, en el cas de rebre la subvenció.

Comenta que l'edifici Josefines es va comprar en el seu moment perquè darrere hi havia un llegat a la ciutat de Lleida i que la voluntat era que els diners fossin destinats a la beneficència, i que es va crear un consorci on hi participava l'ajuntament i les entitats socials amb tasques de suport amb persones amb certa vulnerabilitat, sense llar, etc. Va ser en aquest marc, que es va decidir comprar aquest edifici i destinar una part en espai residencial.

Detalla que és un espai molt gran que supera els 3000 m², i, per tant, té un ventall de possibilitats, i a banda de l'espai residencial, la resta podria ser un espai, una oportunitat de projectes per al barri o la ciutat.

Gemma Domingo diu que aquest marc, es va crear un Pla Director on faltava la part participativa o decisió comunitària, però va quedar aturat.

Explica en què consistia el Pla Director; que constava de tres parts diferenciades, una per dependències municipals amb treballadors/es municipals on desenvoluparien les seves tasques, i també un espai residencial de 20 o 30 places per persones que han patit una situació sense llar i ja estan en procés de recuperació o millora, perfil a partir de mitjana edat, amb seguiment de diversos professionals i per un temps de mig/llarg termini, amb una vida autònoma i amb seguiment de professionals. Un segon bloc destinat a projectes d'emprenedoria, ocupació, economia social (tot a definir). La tercera part seria oberta a la comunitat, al barri, veïns, segons les necessitats, i amb la col·laboració de veïns del barri i ciutat i de les entitats.

Comenta que per a fer aquest Pla Director es van visitar espais similars d'arreu i diu que es va constatar que els espais residencials dels diferents tipus són més efectius i integradors si contenen altres tipus de projectes

Diu que és una oportunitat per a tots disposar d'equipaments residencials d'aquests tipus i poder donar resposta a les necessitats socials, a banda que la llei obliga a tenir-los, i que encara no disposem.

Explica que si aquest projecte va endavant, aquest equipament residencial s'haurà de dur a terme, ja que és la voluntat del llegat rebut, però la resta del projecte s'haurà de definir mitjançant un procés participatiu amb una comissió de treball integrada per veïns, tècnics, entitats del barri i de la ciutat. Diu que el projecte existent sols és un esbós, que la situació actual ha canviat i que, per tant, caldrà actualitzar o redefinir per molt motius.

Reitera que aquest projecte és una oportunitat de sumar un equipament al barri, amb un ventall de projectes inclusius per a tothom.

A continuació, **Cristina Saiz**, Cap d'Acció Participativa informa que el projecte s'ha presentat a la convocatòria, i que al moment de saber la resolució serà quan caldrà crear la comissió de treball i començar a treballar plegats. Diu que encara que existeix aquest projecte anterior del 2008, aturat per falta de finançament, no és un projecte tancat i s'ha d'adaptar a la realitat entre tots i totes. Diu que mitjançant el Consell de Zona es podria crear aquesta comissió de treball, per a definir les necessitats reals del barri i la ciutat.

Recalca que no s'ha de generar expectatives fins a tenir la resolució, i que en cas d'obtenir la subvenció, hi haurà uns mesos fins a l'execució, i aleshores, es crearà la Comissió de Treball on es podrà entre tots i totes definir el projecte.

Torn general de preguntes i/o propostes:

Òscar Fernández, veí. Es lamenta de què en cap moment s'ha fet menció de la memòria econòmica del projecte, diu que un projecte d'aquesta rellevància hauria d'estar acompanyat d'aquesta memòria. Per altra banda, pregunta si s'ha tingut en compte el tema de la mobilitat, donada la complexitat de la zona i l'increment de trànsit que suposarà.

Marýama Sall, regidora de Persones, comunitat i Agenda 2030. Respecte a la primera qüestió, respon que primer caldria definir bé abans el contingut del projecte, l'espai residencial i la resta d'activitats. Quant al segon punt, diu que no li pot respondre en aquest moment donat que no es el seu àmbit.

Ma Luisa Arias, veïna. Comenta que és un projecte que és una oportunitat, però que ja està tot decidit sense tenir en compte la veu dels veïns.

Marýama Sall, regidora de Persones, comunitat i Agenda 2030. Respon que l'edifici es compra amb diners del llegat i no amb diners del pressupost municipal, que la compra es decideix en el si del Consorci de persones sense llar, amb les d'entitats socials que la conformen i l'ajuntament. Diu que en una primera fase es va redactar el Pla Director, per les entitats socials i els tècnics/es de l'ajuntament, però no es va poder finalitzar per la manca de recursos, i que ara una segona fase caldrà definir el projecte i mirar si es poden encabir les necessitats del barri; i que els veïns i veïnes han de dir quines són aquestes necessitats

Sheila Gomez, Llar Residència Elisenda de Montcada. Pregunta: 1- que passarà amb el projecte de reforma si no s'obté la subvenció o únicament s'obté una part; 2- si està previst com és

finançaran els costos posteriors dels treballadors, equip humà, etc. i el cost que suposaria per a la ciutat; i 3- la durada i criteris del servei, en el cas del servei d'atenció a persones sense llar.

Marýama Sall, regidora de Persones, comunitat i Agenda 2030. Diu que no és possible assumir la reforma per part de l'ajuntament, i parla de la possibilitat de diners del llegat o els fons europeus Next Generation. Explica que quant a la gestió encara ho desconeix, però recalca que és un servei obligatori per llei, contemplat en la Cartera de Serveis.

Cristian Riera, Cap de servei instal·lacions i equipaments públics i energia. Respon que si concedeixen la subvenció serà per l'import total.

Gemma Domingo, Coordinadora responsable de Benestar Social. Contesta que no hi ha durada, ja que la Cartera de Serveis no ho estipula, que serà en funció de cada cas, l'objectiu és que la persona en la situació vulnerable pugui arribar a ser autònoma o adquirir una certa autonomia.

Miquel Barniol, Associació de Veïns Instituts- Sant Ignasi. Es queixa de la manera en com s'han fet les coses. Exposa els seus desacords: diu que preferiria que el nom fos Josefines, creu que són els propis veïns i veïnes qui han de decidir el projecte a fer en aquest espai, al barri ja s'està fent molta feina comunitària (residència Elisenda de Montcada, Arrels, Sant Joan de Déu...). També fa referència a la necessitat de zones d'aparcament al barri i el problema que pot generar.

Pepa Mallol, veïna. Destaca la diferència entre Ciutat Jardí i aquest barri, i ho equipara amb zona alta i zona baixa. Es queixa de l'estat del local social Instituts-Sant Ignasi i el compara amb les bones condicions del de l'Escorxador. Alhora també es queixa dient que hi ha molts serveis problemàtics concentrades al barri, i que li agradaria que es repartissin a nivell de ciutat. Diu que en el consell ja s'havia queixat de les condicions de mobilitat i l'excés de trànsit al barri, però no s'ha atès. Recalca les moltes necessitats del barri.

Marc Cartanyà, veí. Celebra que es faci aquest equipament al barri i que encara que al barri ja hi ha molts equipaments per a persones vulnerables, està agraït com a veí de poder col·laborar i ajudar, ja que tothom es pot trobar en un moment donat en una situació així. Per altra banda, pregunta si donat el cas que no s'obtingui la subvenció, quins altres usos es podrien dur a terme en aquest espai.

Marýama Sall, Regidora de les Persones, comunitat i agenda 2030. Recalca que el debat que s'està duent a terme es necessari i plural per a poder tractar els neguits i les inquietuds de tothom; i està agraïda com a regidora de poder estar avui en aquest consell.

Explica que els Serveis socials treballen des de la prevenció fins a la intervenció, i que l'ajuntament té una àrea d'inclusió amb un equip ampli de diferents professionals que fan el seguiment d'aquestes persones, i en determinen la seva autonomia i evolució.

Es reitera que treballen i fan un esforç perquè la distribució sigui equitativa a la ciutat i en tots els barris, i que aquests equipaments són necessaris per a la recuperació, i destaca que són efectius si es desenvolupen en un entorn comunitari, i que aquest govern, no té previst aïllar-ho a l'extraradi, creu que els projectes d'inclusió i recuperació han d'estar dins la ciutat.

Ramon Corbella, veí. Exposa el cas que té amb relació amb unes persones ocupant un torre no habitable tot l'hivern, i l'ajuntament no els hi ha donat cap solució.

Marýama Sall, Regidora de les Persones, comunitat i agenda 2030. Contesta que esbrinarà amb les tècniques municipals quin és aquest cas i quines intervencions s'estan fent per tal de poder donar resposta a aquesta situació.

Mourad El Boudhau, Asociación Watani para la Justicia y Libertad. Fa el comentari que els veïns i veïnes paguen els seus impostos i han de poder decidir els projectes que volen a la seva zona.

Cristina Saiz, Cap d'Acció Participativa. Fa un últim aclariment des de la perspectiva tècnica. Explica que des de fa un temps en alguns consells de zona estan creant progressivament i organitzant grups de dinamització, i anima a veïns, veïnes i entitats a crear el grup de dinamització d'aquest barri. Diu que al barri no sols és la reunió puntual del Consell de Zona sinó que cal reunir-nos i treballar periòdicament, i entre tots i totes definir les necessitats dels barris, amb un treball més extens i participatiu i poder crear la Comissió de Treball. Explica que li sap greu que hi hagi un Pla Director on no s'hagi convidat a participar a les entitats i que va ser un procés que va quedar aturat, però ha de continuar i fer alguna projectes en què tothom estigui content, satisfet i orgullós. Diu que cal que arribi la resolució i aleshores parlar-ho, codisenyar-ho entre tots, remant tots en la mateixa direcció.

Jordi de la Fuente, veí. Diu que el que la gent demana realment és que se'ls escolti i es queixa que no han participat en aquest projecte des del començament.

Ruben Ibargüergoitia, veí. Demana saber la situació de l'estat de l'edifici.

Cristina Morón, Grup municipal Socialista. Puntualitza que el milió d'Euros reservat a la rehabilitació del convent de les josefines provenia de la venda de la casa de Sant Sebastià, heretada per l'Ajuntament de Lleida l'any 2014 i que aquests diners estaven compromesos a desenvolupar el projecte "Academi@18" per a persones sense llar. També comenta que en el cas de no obtenir el finançament dels fons Next Generation, si el projecte continuaria endavant.

Marýama Sall, Regidora de les Persones, comunitat i agenda 2030. Contesta que en aquest cas es vendria, que si que és l'herència i que aquest edifici necessita una gran rehabilitació.

Cristian Riera, Cap de servei instal·lacions i equipaments públics i energia. Explica el mal estat en què està, la important rehabilitació que cal i sobretot en la part posterior i que si s'enderroca aquest part no es pot tornar a construir, ja que el Pla no ho permet. Diu que cal invertir-hi molts diners.

Sense cap altre tema a tractar en el dia d'avui, es dona per finalitzada la sessió plenària del Consell.

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona
Esther Marcos/Glòria Vicens

Lleida, 13 de juny del 2022

CONSELL ORDINARI DE LA ZONA 07 (Instituts-St. Ignasi; Escorxador i entorns)

Sessió ordinària realitzada el 14 de desembre de 2022, al Local Social Escorxador

Assisteixen a la reunió:

Entitats, Plataformes i Grups:

Facua-Consumidors en acció; Grup Municipal Ciutadans; Plataforma Marea Pensionista; Instituts Joan Oró; Armats de la Sang Lleida; i “Asociación Watani para la Libertad y la Justicia”.

Persones: Miquel Barniol; Máximo J. Blanco; Noemí Fernández; Tomàs Nadal; Albert Sales; Carles Sallan; Mourad El Boudouhi; Victor Romero; Francisca Sánchez; Assumpta Figuera; Jordi de la Fuente; Victor Sanvicen; Amat Mir; Rosa Ma. Morros; Jordi Tremosa; Ramon Corbella; Miquel Artigues; Fidel Molina, Ana Gallego; Merche Álvarez; Manel Álvarez; Josep Ma. Currià; Núria Benseny; Antonio Torres; Oscar J. Ramos; Carles Solà; i Paquita Tomasa.

Per l'administració municipal:

El regidor de la zona 07 i president del Consell, Joan Ramon Castro; Estefania Revés dels Serveis Socials municipals i, de part de l'Àrea de Participació Ciutadana, Cristina Saiz; Glòria Vicens i Juanma Solís.

Inicia l'acte el regidor de la zona 07 i president del Consell, Joan Ramon Castro que excusa a Miquel Pueyo, Paer en Cap i a Marta Gispert, regidora de Participació i vicepresidenta del Consell de la Zona 07, per motius d'agenda.

Seguidament, dona la paraula a **Cristina Saiz** per informar del nou format dels Consells de zona: explica el nou format pel que fa al tema de la distribució dels Consells. Per tal que els Consells siguin d'una manera més horitzontal i més comunitària, i a la vegada més integradora, es proposa canviar la distribució organitzativa del Consell. El format de Consell s'intentarà, en la mesura que sigui possible i segons les condicions de l'espai, que sigui circular per tal que ens vegem tots els participants. Per aquest motiu també compartiran espai conjuntament el representat de zona del Consell de Ciutat i els presidents de les associacions veïnals.

El regidor de Zona07, **Joan Ramon Castro**, dona pas al sergent del parc de Lleida Iñaki Romeu, membre del cos de Bombers de la Generalitat de Catalunya qui explicarà les xerrades de prevenció d'incendis a les llars. Bombers de la Generalitat de Catalunya ens presenten unes xerrades informatives per tal d'implementar la cultura de la prevenció d'incendis a la llar. Aquestes, estan destinades tant a entitats i associacions com a la ciutadania en general. Les dues xerrades que duen a terme són:

1-Tanca la porta al foc, té com a objectius una vegada iniciat l'incendi saber el que hem de fer per no posar-nos en risc.

2- Prevenció d'incendis a la llar, té com a finalitat treballar les causes que provoquen els incendis i treballar els hàbits que les provoquen.

Cal tenir en compte que segons les estadístiques hi ha 12 incendis en habitatges al dia, el 80% de morts en incendis són a les llars i, el col·lectiu més afectat són les persones > 65 anys.

Per acabar, facilita el correu, per tal que si algú està interessat en alguna de les xerrades que ofereixen poguéu contactar amb ells: **bombersprevencioincendis@gmail.com**

El regidor, **Joan Ramon Castro**, informa de la memòria i previsió de les actuacions municipals a la zona: 1- informar que el Passatge Santa Anna ara ja és de titularitat municipal i a partir d'ara es pot començar a definir entre tota la gent del barri quin ús se li vol donar. La manera en com es durà a terme serà a través de l'eina Decidim; 2- pel que fa a relació als fons Europeus Next Generation, la prioritat d'aquests és la mobilitat dins de ciutat, caminant, amb transport no contaminant i amb transport públic. Un del projecte aprovat és el que s'està duent a terme la Rambla d'Aragó; 3- explica el Pla de Millora de l'Espai Públic i diferents punts de millora i les actuacions que s'han fet després de la detecció feta amb la gent del barri que formen part del Grup Impulsor; 4- s'ampliarà la vorera del carrer Alcalde Costa, per dinamitzar la part comercial, a més a més, s'hi posarà mobiliari públic, més punts de llum, més bancs i s'hi plantaran 14 arbres; 5- a l'alçada del núm. 27 del carrer Lluís Companys s'hi farà un pas elevat i repintarem alguns passos de vianants i també s'ha de valorar l'ampliació de la vorera d'aquest carrer, que va des del comerç de La Galeria a l'edifici Winterthur; 6- al carrer Acadèmia, al núm. 17, també s'hi posarà un pas de vianant elevat i al carrer Acadèmia, núm. 46 un altre pas elevat; 7- a la Plaça de l'Exèrcit, es trauran les escales i es farà una rampa; 8- el solar del carrer Alcalde Costa està pendent de la signatura del conveni per cedir el solar a l'Ajuntament; 9- amb el Pla de Mobilitat Urbana Sostenible es planteja tornar a fer un estudi per mirar quines zones cal reforçar amb relació a les línies de bus. Aquest estudi es fan segons enquestes generals i coneixent els desplaçaments de la gent; 10- s'estudiarà la reubicació d'alguns contenidors del barri; 11- està pendent de redibuixar direcció trànsit Plaça Castellà.

Seguidament, **Glòria Vicens i Juanma Solís**, de l'equip tècnic de Participació expliquen els grups dinamitzadors amb la intenció d'iniciar-lo a la zona 07, per tal de fer un treball més comunitari i participatiu. És en el marc d'aquests Consells de Zona, és on neixen els Grups Dinamitzadors: formats per veïns, veïnes i un representant de les diferents entitats del barri amb l'objectiu de treballar més a fons i des de la perspectiva comunitària les temàtiques del Consell que així ho requereixin. És a dir, espais de participació directa on crear sinergies entre veïnat, entitats i administració per dur a terme iniciatives que satisfacin les necessitats detectades a cada barri pel mateix veïnat i entitats. Tot això des de la perspectiva de la co-responsabilitat i el compromís.

En desenvolupament al quart punt de l'ordre del dia, **Andrea Villar i Mireia Freixas**, de l'Equip tècnic de La Descomunal presenten la primera Comunalitat Urbana de Lleida "La Descomunal".

La Comunalitat Urbana és un projecte que pretén crear diferents xarxes i aliances en torn l'economia social i solidària. L'objectiu és confeccionar una base socioeconòmica en la qual es treballi per a desenvolupar el comerç i l'acció col·lectiva de proximitat amb valors democràtics i respectuosos amb el medi ambient.

Comenten que La Descomunal, és una de les vint-i-dues comunalitats que hi ha arreu del territori català, sent l'única que existeix a la zona de ponent. La Descomunal té les seves arrels al treball comunitari que s'ha estat fent des del Consell de zona 09 (La Mariola, Blocs Joan Carles i Turó de Gardeny) on van aparèixer diferents projectes que van generar xarxa. Ja que una comunalitat ha d'actuar en una zona que, com a mínim, tingui 20.000 habitants, es va decidir ampliar el camp d'actuació a les zones limítrofes: Joc de la Bola (zona 06), Universitat-Pius XII (zona 08) i Escorxador-Sant Ignasi (zona 07) juntament amb una part petita de l'horta lleidatana.

La Descomunal està treballant amb tres eixos d'acció: la inserció laboral, l'esport i la cultura. De moment, porta a terme els següents projectes actius com són la creació d'una associació pel reciclatge d'oli usat, la posada en marxa d'un gimnàs social i unes rutes saludables, el festival Enre9 i l'escoleta de música i arts. A més, el projecte porta a terme cursos, cicles d'economia social i solidària, xerrades motivacionals o acompanyament a entitats i comerços que vulguin crear serveis conjunts o col·lectius, per exemple. S'informa que tot i que el projecte es

desenvolupa principalment a la zona 09, es pretén la implicació dels barris adjacents en la mesura del possible per això es faran reunions posteriors per explicar més extensament el projecte. Tenint en compte que avui s'ha fet una molt breu presentació s'adreça a tot el Consell a veure les diferents línies d'acció i així conèixer tota la informació detallada en el següent lloc web: <https://ladescomunal.cat/>

Torn de preguntes i/o propostes.

Núria Benseny, veïna. D'altra banda, felicita les persones que treballen amb els plans de desenvolupament comunitari i dinamització de la zona tot i fer incís amb la manca de participació per part dels joves i entitats del barri. Consulta amb relació a: 1- tornar a asfaltar el c/Lluís Companys com es feia anys enrere; 2- funcionament sobre la utilització del certificar digital a l'eina Decidim; 3- diferents usos i propostes pel passatge Sant Anna i quan es pretén fet alguna actuació; 4- afectació que tindrà la zona de baixes emissions amb els vehicles vells; 5- manca il·luminació (sobretot des del c/Unió fins al Passeig de Ronda) i manteniment als carrers; 6- sobre l'empresa que ha fet l'estudi sobre mobilitat, al ser de Barcelona, pot ser que no tingui la mateixa visió; 7- la importància de fer públiques les diferents actuacions que es fan; 8- l'estat del projecte de les Josefines; 9- les dades presentades de la Guàrdia Urbana considera que no són insuficients.

Fidel Molina, veí. Explica sobre la importància de buscar una solució amb relació a una teulada problemàtica que hi ha al passatge Sant Anna. Proposa col·locar cautxú a la part del parc infantil de la Plaça de l'Escorxador, retirar la sorra i afegir més zona verda. Parla sobre trobar una opció alternativa amb les bicicletes, ja que hi ha un carril bici, utilitzat tant per bicis com per monopatinis, amb doble sentit que acaba a la botiga del Martin Martín, cantonada Lluís Companys-Plaça Escorxador, i no té continuïtat, llavors van per la vorera a alta velocitat, fet que està prohibit per normativa.

Víctor Romero, veí del carrer Lluís Companys 4-6. Exposa la problemàtica de filtracions que tenen fa temps al pàrquing de sota del passatge Sant Anna. Pregunta sobre l'estat dels solars urbans del Passatge, que ara són de l'Ajuntament, si estaran amb una tanca i nets segons normativa del butlletí provincial. Recorda que el Passatge només aguanta 4-5 tones i que hi ha un senyal on diu circulació prohibida excepte guals i la Guàrdia Urbana deixa entrar cotxes que no tenen guals. A més, comenta la manca de 5 arbres des de la Font de Rambla d'Aragó fins a la Farmàcia del c/Lluís Companys.

Carles Solà, Associació de Comerciants Escorxador. Pregunta certs dubtes sobre la implementació de les baixes emissions, en concret si hi haurà algun permís especial per persones amb discapacitat, a més de millorar la freqüència dels autobusos de Lleida. Comenta el cas de la Tòfona, al c/ Ramon i Cajal, que des que es va implantar el carril bici, ha perdut clientela ja que es un carrer de baixa intensitat de vehicles; creu que els carrils bici són més necessaris on hi ha més circulació dels vehicles i a més intensitat, com podria ser Rambla d'Aragó - Passeig de Ronda. A més, demana: més arbrat, asfaltar més sovint els carrers, manteniment de les rajoles, i més alternatives amb el transport públic, ja que els carrils únics provoquen cues i retencions.

Òscar Ramos, president de l'Associació de Comerciants Escorxador. Parla sobre la manca d'actuacions que es fan al barri, a més de parlar sobre el que es farà al passatge Sant Anna i tenir en compte els soterranis d'aquest. Exposa: 1- que hi ha pocs contenidors i la ubicació d'aquests no és la correcta, proposa pintar-ne alguns; 2- s'han reduït molt els aparcaments i proposa l'aparcament soterrani; 3- les actuacions de la Guàrdia Urbana s'haurien de publicar; 4- les

molèsties ocasionades pels vetlladors, en canvi, si s'ampliessin les voreres es podria donar més sentit a ficar vetlladors; i 5- el canvi de direcció de Plaça Castella fa molts temps que es va demanar.

Jordi de la Fuente, veí. Comenta el fet que l'encarregat de fer les diferents reparacions pertinents les hauria de fer l'Ajuntament i no l'Associació Veïnal. Fa queixa de la manca d'escolta per part de l'Ajuntament al veïnat, fen incís a un informe que es va demanar fa 4 anys amb relació al canvi de sentit dels carrers Lluís Companys i Acadèmia i no s'ha rebut resposta; i la manca d'informació que ha rebut el veïnat amb relació a les obres que s'estan fent a Rambla d'Aragó. Planteja modificar el transport públic, ja que degut a les baixes emissions s'hauria de contemplar.

Tomàs Nadal, Plataforma ciutadana Marea Pensionista. Proposa que la Guàrdia Urbana anés a peu de carrer, fet que dona més seguretat a la ciutadania, i la importància que entre tots, veïns/es i Ajuntament ens ajudem. A més, explica un dels principals problemes que hi ha al c/Acadèmia pel que fa a l'excés de velocitat del vehicle i el perillós pas de vianants situat al núm. 30 entre el c/Acadèmia i c/República Paraguai.

Mourad El Boudouhi, "Asociación Watani para la Libertad y la Justicia". Parla sobre el fet de no fer cap consulta a la ciutadania amb relació a les obres de Rambla d'Aragó.

Miquel Barniol, representant de la zona 07 al Consell de Ciutat. Suggereix fer les reunions dels Consells de Zona més tard perquè hi hagi més participació i venir amb un guió per exposar clarament i ordenadament les intervencions. Com a Conseller de Zona07 al Consell de Ciutat comunica les idees que ha fet arribar: 1- donar una empenta al comerç de proximitat que tenim al barri amb ajudes amb pàrquings amb el que calgui; 2- incrementar la seguretat de la zona; 3- posar solucionar les filtracions de pàrquing del Passatge Santa Anna; 4- dubtes sobre l'ús que se li donarà a l'Estació d'autobusos; i 5- la manca de representació jove. Parla sobre el bon funcionament tant de l'eina Decidim com de l'App Appunta. Fa una reflexió sobre la importància de no venir a queixar-nos, sinó a aportar idees. Finalitza amb dubtes pel que fa a la comunalitat urbana li agradaria conèixer més els detalls del projecte. Afegeix que si algú té algun aspecte més a afegir que li faci saber.

Ramon Corbella, president de l'Associació veïnal Sant Ignasi. Estic d'acord amb tot el que s'ha dit.

Alguns dels participants en el Consell mostren el seu desencís per la falta d'assistència de l'alcalde.

En atenció a les observacions que han anat fent les persones participants en la reunió, el regidor de zona, **Joan Ramon Castro**, respon: 1- excusa l'Alcalde, ja que per motius d'agenda no ha pogut assistir; 2- el tema d'asfaltar el c/Lluís Companys, ara per ara, no es pot fer, ara el que s'està fent és arranjar llocs concrets que són perillosos; 3- amb relació al passatge Sant Anna, l'eina Decidim és per aportar idees, després ja les portarem al Consell de Zona i ja decidirem entre tots; 4- pel que fa a les baixes emissions, primer s'han de definir les zones, i no només és la prohibició de deixar accedir o no als vehicles de combustió, l'ampliació de voreres també està dins del pla de baixes emissions. A més, hi haurà diverses excepcions en els casos de gent amb minusvàlua, gent que ve d'un poble per anar a l'hospital... Després cal explicar que el pla de baixes emissions no és una cosa immediata. Informar també que no tots els barris formen part del pla de baixes emissions; 5- quant a la brigada d'electricitat, hem reubicat personal, i pel que fa a la manca d'il·luminació a vegades és a causa que els arbres tapen la llum, informa també, que es van canviar totes les bombetes i ara són totes leds; 6- el tema de l'empresa que fa l'estudi de mobilitat, és una empresa amb seu a Barcelona, però d'àmbit mundial; 7- el tema de les Josefines és un tema de Next Generation; 8- a la petició de més agents a peu de carrer, farà trasllat a la Guàrdia Urbana; 9- sobre treure la uralita del Passatge Santa Anna, em sembla que aquesta no està en lloc municipal, és un lloc privat, per

tant, el particular ha de llogar una empresa especialitzada que faci la retirada; 10- la importància d'utilitzar l'App Appunta per traslladar les incidències i a més informa que els agents cívics també en comuniquen; 11- pel que fa a ficar cauto al parc infantil, els tècnics prefereixen la sorra perquè es pot canviar més sovint i fàcilment, cosa que el cauto es resseca amb el sol, crema i a més és caríssim i es gasta més sovint. El principal problema que tenim ara és que alguns incívics utilitzen aquests parcs, principalment si hi ha sorra, de pipi-can; 12- el carril bici és un tema que s'ha de concretar millor les connexions a tota Lleida; 13- les filtracions del pàrquing: l'expedient obert està al departament municipal de Responsabilitat Patrimonial i el que es va fer al seu dia no es va fer del tot correcte; 14- mentre els solars no estan arranjats es podrien utilitzar per un altre ús; 15- quant als arbres tallats, només es tallen si estan malalts i no es poden recuperar o bé, si estan morts, i es reposaran pròximament; 16- informar també que l'horari de tancament de les terrasses canvia: el d'estiu serà de festa major a festa major, és a dir, de maig a setembre i fins a les 00.30h, llavors hi ha els caps de setmana, que s'ampliarà fins a la 01.00h. La resta de temes els traslladarà a les regidories corresponents.

Cristina Saiz, tècnica de Participació, afegeix que l'eina Decidim que és una prova pilot i només té dues funcionalitats que són l'enquesta o la proposta, de moment. Més endavant quan s'hi introdueixi el Padró d'habitants i estigui tot ben organitzat amb les mesures legals corresponents es valorarà si es posa o no en marxa altres funcionalitats. De totes maneres recorda que es tracta d'una eina que principalment ens ha de generar coneixement, aportar riquesa i ajudar-nos en les deliberacions i això és el que de moment es fa i es vol fer. Explica la importància de crear un grup dinamitzador a la zona per tal de poder treballar tots els temes que estan sortint al Consell d'una manera més continuada.

Sense cap altre tema a tractar en el dia d'avui es dona per finalitzada la sessió plenària.

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona

Lleida, 14 de desembre del 2022